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Kravtsova Anastasia 

Bashmakova N.,

Abstract. In the mid-20th century, the young Soviet government, facing an acute shortage of financial resources 
necessary for the implementation of industrialization, undertook a drastic measure the sale of items from one of the most 
magnificent and valuable art collections in the world. In total, more than two and a half thousand works by renowned masters 
were sold, an event that can rightfully be regarded as a true «tragedy and catastrophe». This paper seeks to examine and 
analyze the cultural and historical consequences of this policy decision, focusing on its impact on the preservation and 
integrity of Russia’s artistic and cultural heritage. 

Keywords: The Hermitage, art studies, cultural catastrophe, development of art, painting 
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Boytush Oksana Aleksandrovna,  

Abstract. The purpose of this study is to develop conceptual approaches to the development of ESG insurance in 
Russian practice, taking into account current trends in sustainable development. In writing this article, the author applied 
the following research methods: systems analysis, comparative study of international experience, and expert assessment. The 
main results of the study include identifying key barriers to the development of ESG insurance in Russia, developing a 
conceptual model for integrating sustainable development principles into insurance activities, and developing practical 
recommendations for improving regulatory frameworks. The findings of the study demonstrate the need for a comprehensive 
approach to implementing ESG principles in the insurance industry, including modernizing risk assessment methodology, 
developing specialized insurance products, and creating an appropriate institutional environment. 

Keywords: ESG insurance, sustainable development, environmental risks, social responsibility, corporate 
governance, insurance industry, green finance. 

Аннотация. Цель настоящего исследования заключается в разработке концептуальных подходов к 
развитию ESG-страхования в российской практике с учетом современных тенденций устойчивого развития. При 
написании статьи, автором применялись следующие методы научного познания: методы системного анализа, 
сравнительного исследования зарубежного опыта и экспертной оценки. Основные результаты исследования 
включают выявление ключевых барьеров развития ESG-страхования в России, формирование концептуальной 
модели интеграции принципов устойчивого развития в страховую деятельность и разработку практических 
рекомендаций по совершенствованию нормативно-правового регулирования. Выводы проведенного автором 
исследования свидетельствуют о необходимости комплексного подхода к внедрению ESG-принципов в страховую 
отрасль, включающего модернизацию методологии оценки рисков, развитие специализированных страховых 
продуктов и формирование соответствующей институциональной среды. 

Ключевые слова: ESG-страхование, устойчивое развитие, экологические риски, социальная 
ответственность, корпоративное управление, страховая отрасль, зеленые финансы. 
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Ibragimova Natalia Sergeevna

Kurilova Elena Vladimirovna

Abstract. The paper examines the first results of the tourist tax introduced in Sverdlovsk Oblast in 2025 and 
estimates its budget potential under a gradual rate increase from 1% to 5% by 2029. We employ officially disclosed figures 
for Q1 and H1 2025 revenues, as well as the legal structure of the tax base, assessment rules, and the minimum per-night 
amount. We propose a transparent forecasting model for 2026–2029 that incorporates three drivers: (1) statutory rate changes, 
(2) demand response to price (price elasticity), and (3) organic growth in tourist flows supported by infrastructure investment 
and event programming. Scenario analysis (baseline and moderately optimistic) provides expected revenues for the region 
and the share captured by the largest municipality. Even under conservative assumptions, the tax proves to be a stable local 
revenue source and creates a feedback loop: by channeling funds into public spaces and experience products, municipalities 
sustain demand and offset the price effect. We outline recommendations for seasonal rate differentiation, elasticity monitoring, 
and expanding the coverage of classified accommodation facilities. The practical contribution lies in the normalization of 
assumptions and a planning-ready annual projection table to support regional budgeting and the justification of municipal 
tourism programs. 

Keywords: tourist tax, regional finance, Sverdlovsk Oblast, tourism demand, elasticity, infrastructure, forecast 
Аннотация. Статья анализирует первые итоги введения туристического налога на территории 

Свердловской области в 2025 году и оценивает бюджетный потенциал инструмента при поэтапном повышении 
ставки с 1% до 5% в 2029 году. Использованы официально раскрытые показатели о поступлениях за I квартал и I 
полугодие 2025 года, а также сведения о структуре налоговой базы, порядке исчисления и минимальной сумме 
налога. Предложена прозрачная модель прогноза на горизонте 2026–2029 годов, учитывающая три фактора: 
нормативную динамику ставки, изменение спроса на размещение под влиянием цены (эластичность), органический 
рост туристического потока за счёт инфраструктурных вложений и событийной повестки. Проведена сценарная 
оценка (базовый и умеренно-оптимистичный варианты), рассчитаны ожидаемые доходы в целом по области и доля 
крупнейшего муниципалитета. Показано, что даже при консервативных предпосылках налог формирует 
стабильный источник доходов местных бюджетов и создаёт обратную связь: направляя средства на 
благоустройство и продукты впечатлений, муниципалитеты поддерживают спрос и компенсацию ценового 
эффекта. Сформулированы рекомендации по настройке ставок с учётом сезонности, мониторингу эластичности 
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и расширению охвата классифицированных средств размещения. Практическая ценность — в методике 
нормирования предпосылок и таблице годовых прогнозов, пригодной для бюджетного планирования и обоснования 
муниципальных программ в сфере туризма. 

Ключевые слова: туристический налог, региональные финансы, Свердловская область, туристический 
спрос, эластичность, инфраструктура, прогноз 
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Kudimov Aleksandr Igorevich 

Kuleshov Gleb Konstantinovich

Abstract. Is to a greater extent academic success determined by the characteristics of the family, the school, or the 
characteristics of the child himself? Can the school compensate for the influence of the family? The answers to these questions 
are fundamentally important from the point of view of forming a strategy for compensatory effects on social inequality in 
education. 

Traditional ideas about poverty as the cause of academic failure of schoolchildren do not reflect the real situation with 
educational inequality. This study is devoted to identifying previously unexplored factors of social inequality in families that 
can affect the educational outcomes of children from poor families. 

The following factors of influence of social inequality on the academic success of students in this study are highlighted: 
1. Stigmatization of poor children (they feel like second-class people from childhood and therefore prefer to 

remain in the shadows, do not show themselves, and if they try to show themselves, biased teachers do not give them the 
opportunity). 

2. Low cultural capital of the family (children come to school with less erudition, less vocabulary, etc., and this 
undermines their confidence). 

3. The opportunity to receive additional education. 
4. Ideological attitudes (in well-off families, parents take over this function, and in families with low socio-economic 

status, parents often do not believe in the success of their children, as they themselves have not achieved it). 
5. School climate (respect, safety, equal treatment of all students by teachers). 
Purpose of the work – To study and analyze the factors that cause unequal educational opportunities for 

schoolchildren from socially vulnerable families and their impact on academic performance, in order to develop strategies to 
partially compensate for social inequality in education. 

Object of the study - social inequality in the educational system.  
Subject of the study - conditions and mechanisms of the impact of poverty on students' academic performance, forms 

of educational inequality. 
The study identified the factors influencing academic success: the mother's higher education, the high level of family 

income, the hard work and inspiration of the student. 
The practical significance of the work lies in the possibility of using its results in the work of educational institutions 

with an evident heterogeneity of the contingent.  
Keywords: Poverty, social inequality, academic achievements, factors of school failure. 
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Mozgina Daria Evgenievna 

Abstract. The article examines a critical aspect of modern business – the ability to adapt in critical times. It explores 
the role of marketing as a key tool not only for survival, but also for strengthening a company's competitive position during 
crises. Using historical and contemporary economic shocks (the Great Depression, the oil crisis of the 1970s, the global 
financial crisis of 2008-2009, and the COVID-19 pandemic), the article analyzes the challenges faced by companies. The 
article provides an overview of the main mechanisms and directions for adapting marketing strategies, including revising 
pricing policies, restructuring communication channels, and transforming products. 

Keywords: economics, marketing, marketing strategies, consumer behavior, instability. 
Аннотация. В статье рассматривается критически важный аспект современного бизнеса – способность к 

приспособлению в критические времена. Исследуется роль маркетинга как ключевого инструмента не только для 
выживания, но и для укрепления конкурентных позиций компании во время кризисов. На примере исторических и 
современных экономических потрясений (Великая депрессия, нефтяной кризис 1970-х, мировой финансовый кризис 
2008–2009 гг., пандемия COVID-19) анализируются вызовы, с которыми сталкиваются компании. Дается обзор 
основных механизмов и направлений адаптации маркетинговых стратегий, включая пересмотр ценовой политики, 
реструктуризацию каналов коммуникации и трансформацию продукта. 

Ключевые слова: экономика, маркетинг, маркетинговые стратегии, потребительское поведение, 
экономика, нестабильность. 
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Sarsadskikh Anastasia Vadimovna

Gavrilova Larisa Mikhailovna

Abstract. SME investment projects face high uncertainty, resource constraints, contractor dependence, and 
regulatory pressures. These conditions lead to recurring pitfalls: vague objectives and scope, underestimated risks and 
contingencies, a gap between technical design and the financial model, weak execution control, misaligned procurement and 
scheduling, optimistic demand assumptions, and immature management processes. This article proposes a structured map of 
corrective actions combining managerial and financial tools: stage-gate governance with kill points, risk-based budgeting 
with probabilistic contingencies, integration of scheduling with treasury and procurement, contractor pre-qualification and 
design-to-cost, independent reviews at decision gates, earned-value metrics and dashboards, and capability building via PMO 
and mentoring. A common indicator set is defined to compare interventions: schedule and budget adherence, share of scope 
changes, supply quality index, economic return ratio, cash-flow volatility, and risk trigger frequency. We argue for cluster-
style policy packages where financial and organizational instruments reinforce each other. 

Keywords: investment projects, SMEs, project management, risks, efficiency, budgeting, control 
Аннотация. Инвестиционные проекты малого и среднего бизнеса характеризуются высокой 

неопределенностью, ограниченностью ресурсов, зависимостью от подрядчиков и регуляторных требований. Это 
порождает типовые ошибки: нечеткая постановка целей и границ проекта, недооценка рисков и резервов, разрыв 
между техническим решением и экономической моделью, слабая система контроля исполнения, несогласованность 
закупок и календарного планирования, завышенные предположения о спросе, а также недостаточная зрелость 
процессов управления. В статье предложена структурированная карта корректирующих мер, объединяющая 
управленческие и финансовые инструменты: внедрение stage-gate-модели с «kill-points», риск-ориентированное 
бюджетирование с резервами по вероятностной оценке, интеграция календарно-сетевого планирования с 
казначейством и закупками, предквалификация подрядчиков и дизайн-to-cost, независимые ревью на контрольных 
точках, применение метрик освоенного объема и дашбордов, а также развитие компетенций через проектный офис 
и наставничество. Для сопоставимости предложен набор индикаторов: соблюдение сроков и бюджета, доля 
изменений по инициативным заявкам, индекс качества поставок, коэффициент экономической отдачи, вариация 
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денежных потоков и частота срабатывания триггеров риска. Обоснована полезность кластерных пакетов мер, где 
финансовые и организационные решения взаимно усиливают друг друга.  

Ключевые слова: инвестиционные проекты, МСП, проектное управление, риски, эффективность, 
бюджетирование, контроль 
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S.Soyol-Erdene 

Abstract. Human resource selection is the starting point for all human resource management functions. Therefore, if 
human resource selection is done incorrectly from the beginning, other functions will suffer. It is an important process for job 
seekers to assess the job requirements, i.e., the level of professional knowledge and skills required, and make decisions. The 
purpose of the study is to study and determine the skills required to perform the job in human resource selection in the current 
labor market. The HR department of the organizations analyzed job advertisements and identified the most commonly required 
skills for each sector. The results of the study revealed that soft skills were the most important skills for employers. This 
allowed them to identify which skills students should focus on acquiring in order to be better prepared for the labor market. 

Keywords: job applicant, job posting, professional skills, personal skills 
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Ivanov Nikolai Aleksandrovich 

 
Abstract. The article discusses the koresh wrestling. This type of wrestling has historical roots, continuing to occupy 

a major place in the cultural heritage. In the scientific work, the author analyzes in detail the history of koresh, which is a 
traditional type of martial art. This cultural significance of koresh at the present stage, as well as the role in preserving 
national identity. In the scientific work, the author examines in detail successful examples of the use of koresh wrestling in 
an educational institution, as well as at cultural events. The purpose of the scientific work is to analyze the historical 
development of the considered type of martial arts, as well as to identify the cultural significance of koresh in society at the 
present stage. Current trends demonstrate that the koresh belt wrestling has not lost its popularity at present, acquiring 
modern forms in the process, as well as popularization among the younger generation. In the scientific work, the author 
examines in detail the issues of adapting wrestling to sporting events, and also studies the impact on the general health and 
physical development of wrestlers. The author of the scientific work determines the role of koresh in the framework of 
intercultural dialogue. The author also pays special attention to this type of martial art, which helps to strengthen community 
interaction, as well as to pass on cultural heritage to the younger generation. The conducted studies note the importance of 
the historical value of the type of wrestling considered in the scientific work, and also note the significance of wrestling in 
society at the present stage. 

Keywords: sport, koresh, belt wrestling, types of sports, nationality, wrestling, culture, training, physical activity. 
Аннотация. В статье рассматривается борьба корэш. Данный вид борьбы имеет исторические корни, 

продолжая занимать основное место в рамках культурного наследия. В научной работе автор подробно анализирует 
историю корэш, которая является традиционным видом единоборства. Данное культурное значение корэш на 
современном этапе, а также роль в рамках сохранения национальной принадлежности. В научной работе автор 
подробно рассматривает успешные примеры применения борьбы корэш в учебном заведении, а также на культурных 
мероприятиях. Цель научной работы – проанализировать историческое развитие рассматриваемого вида 
единоборств, а также выявить культурное значение корэш в социуме на современном этапе. Актуальные 
тенденции демонстрируют, что поясная борьба корэш в настоящее время не утратила популярности, приобретая 
в процессе современные формы, а также популяризацию среди молодого поколения. В научной работе автор подробно 
рассматривает вопросы адаптации борьбы в спортивные события, а также изучает влияние на общее состояние 
здоровья и физическое развитие борцов. Автор научной работы определяет роль корэш в рамках межкультурного 
диалога. Важное внимание также автор уделяет данному виду боевого искусства, который помогает укрепить 
общинное взаимодействие, а также передавать культурное наследие молодому поколению. Проведённые 
исследования отмечают важность исторической ценности рассматриваемого в научной работе вида борьбы, а 
также отмечают значение борьбы в социуме на современном этапе.  

Ключевые слова: спорт, корэш, поясная борьба, виды спорта, национальная принадлежность, борьба, 
культура, тренировки, физические нагрузки.  
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Pertsevoy Daniil Alexandrovich

Abstract. The article examines the problems of distinguishing between criminal and administrative liability for the 
illegal extraction of aquatic biological resources. Particular attention is paid to the lack of unified criteria for determining 
“significant” and “major” damage, which leads to inconsistency in judicial and investigative practice. The duplication of 
provisions in the Criminal Code and the Code of Administrative Offenses is analyzed, as this causes different approaches to 
qualifying similar acts. Difficulties in establishing the subjective aspect of the crime are also noted, which are aggravated by 
procedural errors at the initial stages of investigation. 

Based on the analysis of law enforcement practice, the main contradictions and gaps in legislation in the field of 
aquatic biological resource protection are identified. It is concluded that it is necessary to unify methods for calculating 
damage, clarify the criteria for distinguishing between criminal and administrative offenses, and implement digital tools for 
monitoring fishing activities. The improvement of the legal framework and procedural standards will increase the effectiveness 
of criminal law protection of aquatic biological resources and ensure consistency in law enforcement across the Russian 
Federation. 

Keywords: aquatic biological resources, illegal fishing, administrative liability, criminal liability, damage, law 
enforcement practice, Far East. 

Аннотация. В статье рассматриваются проблемы разграничения уголовной и административной 
ответственности за незаконную добычу водных биологических ресурсов. Особое внимание уделяется отсутствию 
единых критериев определения «существенного» и «крупного» ущерба, что порождает неоднородность судебной и 
следственной практики. Анализируются случаи дублирования диспозиций статей Уголовного и 
Административного кодексов, приводящие к различным подходам при квалификации аналогичных деяний. Кроме 
того, отмечаются трудности установления субъективной стороны преступления, усугубляемые процессуальными 
ошибками на первоначальных стадиях расследования. 

На основе анализа правоприменительной практики выявлены основные противоречия и пробелы 
законодательства в сфере охраны водных биологических ресурсов. В связи с этим, сделан вывод о необходимости 
унификации методик расчёта ущерба, уточнения критериев разграничения уголовных и административных 
составов, а также внедрения цифровых инструментов мониторинга промысловой деятельности. 
Совершенствование нормативной базы и процессуальных стандартов позволит повысить эффективность 
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уголовно-правовой охраны водных биоресурсов и обеспечить единообразие правоприменения на территории 
Российской Федерации. 

Ключевые слова: водные биологические ресурсы, незаконный вылов, административная ответственность, 
уголовная ответственность, ущерб, правоприменительная практика, Дальний Восток. 
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Kuznetsova Irina Yuryevna,  

Abstract. This article presents a comparative analysis of strategic management tools in the American, European, 
and Asian traditions, identifying their determinacy by institutional and cultural factors. It examines the application of 
portfolio analysis, competitive diagnostics, and scenario planning in various national contexts, allowing for an assessment of 
the prospects for adapting international practices to Russian conditions. 

Keywords: strategic analysis, portfolio management, competitive advantage, scenario planning, stakeholder 
approach, corporate governance, balanced scorecard, institutional environment, business ecosystem, long-term strategizing, 
national business models, comparative management. 

Аннотация. Статья представляет сравнительный анализ инструментов стратегического менеджмента 
в американской, европейской и азиатской традициях, выявляя их обусловленность институциональными и 
культурными факторами. Рассматриваются особенности применения портфельного анализа, конкурентной 
диагностики и сценарного планирования в различных национальных контекстах, что позволяет оценить 
перспективы адаптации зарубежного опыта к российским условиям. 

Ключевые слова: стратегический анализ, портфельный менеджмент, конкурентное преимущество, 
сценарное планирование, стейкхолдерский подход, корпоративное управление, сбалансированная система 
показателей, институциональная среда, бизнес-экосистема, долгосрочное стратегирование, национальные бизнес-
модели, компаративный менеджмент. 
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Potekhina Diana Andreevna  

Vorobyova Darya Sergeevna  

Drovovozova Ekaterina Evgenievna 

Dragina Olga Gennadievna 

Abstract. The article discusses system analysis and system synthesis as fundamental methods for effective research 
and development of complex objects and processes. An example of a component, structural and functional analysis of a 
technical system is given in order to identify product deficiencies and eliminate them later. 

Keywords: system analysis, system synthesis, system, disadvantage, method. 
Аннотация. В статье рассматриваются системный анализ и системный синтез как фундаментальные 

методы, позволяющие эффективно исследовать и разрабатывать сложные объекты и процессы. Приведен пример 
компонентного, структурного и функционального анализа технической системы с целью выявления недостатков 
изделия и последующего их устранения. 

Ключевые слова: системный анализ, системный синтез, система, недостаток, метод. 
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